

DOI: 10.18572/1812-3783-2022-3-19-23

# СПЕЦИФИКА ПРОИЗВОДСТВА СЛЕДСТВЕННОГО ОСМОТРА ПО ДЕЛАМ О ПРЕСТУПЛЕНИЯХ, СОВЕРШАЕМЫХ СОТРУДНИКАМИ КОЛЛЕКТОРСКИХ АГЕНТСТВ В ОТНОШЕНИИ ДОЛЖНИКОВ И ИХ РОДСТВЕННИКОВ

Осипова Марина Анатольевна,  
старший преподаватель кафедры теории и истории государства и права  
Байкальского государственного университета  
*om1979@mail.ru*

Возникновение новых видов преступлений в России провоцирует появление ранее неизвестных методов и способов противодействия расследованию. Коллекторская деятельность в Российской Федерации за последние годы стремительно набирает обороты. Сотрудники коллекторских агентств не всегда действуют в рамках правового поля, что, в свою очередь, порождает негативные последствия взаимодействия должников и коллекторов и ведет к увеличению количества преступлений, совершаемых сотрудниками коллекторских агентств в отношении должников и их родственников.

В данной статье рассматриваются особенности производства следственного осмотра по делам о преступлениях, совершаемых сотрудниками коллекторских агентств в отношении должников и их родственников.

Тактика проведения следственного осмотра имеет свою специфику. Автором рассматриваются особенности производства осмотра места происшествия, предметов и документов, и на основании этого исследования предлагаются некоторые тактические рекомендации по проведению данного следственного действия.

**Ключевые слова:** сотрудники коллекторских агентств, следственное действие, следственный осмотр, должник, следственная ситуация.

## SPECIFICS OF CARRYING OUT OF AN INVESTIGATIVE EXAMINATION IN CASES ON CRIMES COMMITTED BY DEBT COLLECTION AGENCY EMPLOYEES IN RESPECT OF DEBTORS AND THEIR RELATIVES

Marina A. Osipova  
Senior Lecturer of the Department of Theory and History of State and Law of the Baikal State University

The emergence of new types of crime in Russia was provoked by the emergence of previously unknown methods and methods of countering the investigation. Collection activity in the Russian Federation has been rapidly gaining momentum in recent years. Collectibles do not always operate within the legal framework, which in turn has negative consequences for the interaction of debtors and traders and leads to an increase in the number of crimes committed by collectibles against debtors and their relatives.

This article considers the peculiarities of the conduct of such an investigative action as an investigation into crimes committed by employees of collection agencies against debtors and their relatives.

The tactics of conducting an investigative examination have their own specifics. The author considers in sufficient detail the characteristics of the production of inspections of the scene, objects and documents, and on the basis of this study, some tactical recommendations for conducting this investigative action are proposed.

**Keywords:** employees of collecting agencies, investigative department, investigative examination, debtor, investigative situation.